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  Demand الطلب هفهىم

 يؼٍٛيٍ لثم الأفشاد تأعؼاس يؼُٛح ٔٔلد  ٖٚؼشف انطهة ْٕ يمادٚش يٍ عهؼح يؼُٛح انرٙ ًٚكٍ أٌ ذشرش

، نزا فأٌ انطهة ْٕ ػثاسج ػٍ جذٔل تانكًٛاخ انكهٛح انرٙ ٚكٌٕ انًغرٓهكٌٕ يغرؼذٍٚ نششائٓا تأعؼاس 

 . يؼُٛح خلال فرشج صيُٛح يؼُٛح

 

Demand is the quantities of a particular good that can be purchased by 

individuals at specific prices and at a specific time. Thus, demand is a 

table of total quantities that consumers are willing to buy at certain prices 

over a specific time period. 

"The demand consists of two elements"     :والطمب يتكون من عنصرين    

   .بالرغبة الممثل عنصر ذاتي وىو-1

A subjective element, which is represented by desire.                                     

. ي وىو الممثل بالقدرة عمى الشراء. عنصر موضوع2  

An objective element, represented by the ability to purchase 

  The Law Of Demand  طلبقاًىى ال   

لإٌَ انطهة ْٕ ػلالح ػكغٛح تٍٛ يرغٛشٍٚ، انغؼش يٍ َاحٛح ٔانكًٛح انًطهٕتح يٍ َاحٛح 

أخشٖ، فكهًا اَخفغ عؼش عهؼح يا كهًا اصدادخ انكًٛح انًطهٕتح يٍ ْزِ انغهؼح، ٔكهًا اسذفغ 

                 .الأخشٖ شاترح عؼش انغهؼح كهًا اَخفؼد انكًٛح انًطهٕتح يُٓا، يغ تماء الأشٛاء

The law of demand is an inverse relationship between two variables price 

on one hand and quantity demanded on the other. As the price of a good 

decreases, the quantity demanded of that good increases. Conversely, as 



the price of a good increases, the quantity demanded decreases, assuming 

all other factors remain constant. 

 Demand schedule : جدول الطمب

أي ىو عبارة عن قائمة بالأسعار   ، شرائو من سمعة معينة بأسعار مختمفة عمىجدول طمب الفرد  

 . دول طمب الفردوالكميات والجدول أدناه يبين ج

Demand schedule: A demand schedule shows an individual’s quantity 

demanded for a specific good at different prices. It is essentially a list of 

prices and quantities, as illustrated in the table below. 

The price of the good in dinars 

 

The quantity demanded of the good (in 

units) 

 
1 1511 
2 1111 
3 751 
4 611 
5 511 

 

ٔٚلاحع يٍ انجذٔل انؼلالح انؼكغٛح تٍٛ يرغٛشٍٚ انغؼش ٔانكًٛح، حٛس أَّ كهًا اسذفغ انغؼش لهد انكًٛح 

ِ ػُذيا اسذفغ انغؼش يٍ دُٚاس ٔاحذ لنٗ دُٚاسٍٚ اَخفؼد انكًٛح ، ٔٚمشأ جذٔل انطهة أػلا انًطهٕتح

( دَاَٛش اَخفؼد انكًٛح 3ٔحذج ٔػُذيا اسذفغ انغؼش لنٗ ) 0111ٔحذج لنٗ  0511انًطهٕتح يٍ 

ٔحذج ْٔكزا. ٚرؼح يٍ رنك أٌ انغؼش ٚؤشش ػهٗ انكًٛح انًطهٕتح ذأشٛشاً ػكغٛاً، لر  051انًطهٕتح لنٗ 

تانؼكظ كهًا كاٌ انغؼش ألم ألم ٔ ذفغ كهًا كاَد انكًٛح انًطهٕتح يٍ انغهؼح انًشرشاخكهًا كاٌ انغؼش يش

كهًا كاَد انكًٛح انًطهٕتح أكثش. ْٔزِ انؼلالح انؼكغٛح تٍٛ انغؼش ٔكًٛح انًطهٕتح ًٚكٍ يلاحظرٓا يٍ 

 .  اَحذاس يُحٗ انطهة اَحذاساً عانثاً 

It can be observed from the table that there is an inverse relationship 

between the two variables: price and quantity. As the price increases, the 

quantity demanded decreases. For instance, when the price rises from 1 



dinar to 2 dinars, the quantity demanded falls from 1500 units to 1000 

units. Similarly, when the price increases to 3 dinars, the quantity 

demanded drops to 750 units, and so on. This indicates that price 

negatively affects the quantity demanded; the higher the price, the lower 

the quantity demanded of the good, and vice versa. This inverse 

relationship between price and quantity demanded can be seen in the 

downward slope of the demand curve. 

 :  هٌحٌى الطلب

ْٕ ػذد انٕحذاخ يٍ عهؼح يؼُٛح انرٙ ٚشغة انًغرٓهك تششائٓا خلال فرشج  ْٕ تُاء افرشاػٙ ٚثٍٛ كى

صيُٛح يؼُٛح تكم الأعؼاس انًًكُح يفرشػٍٛ تماء أعؼاس انغهغ الأخشٖ ٔانذخم انُمذ٘ نهًغرٓهك دٌٔ 

ذغٛش. أ٘ أَّ ػشع انؼلالح تٍٛ انغؼش ٔانكًٛح انًطهٕتح انرٙ ظٓشخ فٙ جذٔل انطهة ػهٗ شكم يُحُٙ 

 . تٛاَٙ

Demand curve: It is a theoretical construct that shows the number of units 

of a specific good that consumers are willing to purchase over a certain 

period at all possible prices, assuming that the prices of other goods and 

the consumer's income remain unchanged. It represents the relationship 

between price and quantity demanded, as illustrated in the demand 

schedule, in the form of a graphical curve. 

 

 0511ٔحذج لنٗ  511ٔلرا يا لٛغد انكًٛح انًطهٕتح ػهٗ انًحٕس انغُٛٙ )الأفمٙ( ٔانرٙ ذثذأ يٍ      

دَاَٛش،  5ٔحذج ٔلٛظ انغؼش ػهٗ انًحٕس انظاد٘ )انؼًٕد٘( ٔانز٘ كاٌ يشذفؼاً يٍ دُٚاس ٔنغاٚح 



هك فٙ ششائٓا. ٔتزنك ٔيماتم كم عؼش يؼٍٛ اششَا انكًٛح انًطهٕتح يٍ انغهؼح )ط( انرٙ ٚشغة انًغرٓ

 َحظم ػهٗ َماؽ ًٚصم كم يُٓا انكًٛح انًشرشاخ يٍ انغهؼح )ط( فٙ عؼش يؼٍٛ.

، ٔشكم انغاتك ٕٚػح انؼلالح انؼكغٛح تٍٛ  ٔػُذيا َظم ْزِ انُماؽ َحظم ػهٗ يُحُٗ انطهة     

، أ٘  نًٍٛٛ، حٛس َجذ أٌ يُحُٗ انطهة ُٚحذس يٍ أػهٗ انٛغاس لنٗ أعفم ا انغؼش ٔانكًٛح انًطهٕتح

، أٌ اَحذاس يُحُٗ انطهة تٓزا انشكم ٚذل ػهٗ أَّ كهًا اَخفغ عؼش عهؼح يؼُٛح اسذفؼد  اَحذاسِ عانة

 .انكًٛح انًطهٕتح يُٓا ٔانؼكظ تانؼكظ

When the quantity demanded is measured on the horizontal (x) axis, 

ranging from 500 units to 1500 units, and the price is measured on the 

vertical (y) axis, ranging from 1 dinar to 5 dinars, we can indicate the 

quantity demanded of good (X) that consumers wish to purchase at each 

specific price. This results in points representing the quantity purchased 

of good (X) at a particular price. 

By connecting these points, we obtain the demand curve. The previous 

shape illustrates the inverse relationship between price and quantity 

demanded, where the demand curve slopes downward from the upper left 

to the lower right, indicating a negative slope. This downward slope of 

the demand curve indicates that as the price of a specific good decreases, 

the quantity demanded increases, and vice versa. 

  Exceptions to the Law of Demand     استثٌاءاث قاًىى الطلب : 

َغثح لنٗ الالرظاد٘ الاَكهٛض٘ سٔتشخ جٛفٍ انز٘ لاحع  أَّ ػُذيا ذشذفغ أعؼاس  : تثٌاء جيفياس -1

انثطاؽا فأٌ أطحاب انذخٕل انًُخفؼح )انؼٕائم انفمٛشج( ذشرش٘ انًضٚذ يُٓا، ٔلذ فغش ْزِ انظاْشج تأٌ 

يا ٚشذفغ انغؼش فأَٓى اسذفاع أعؼاس انثطاؽا ٚجؼم ْزِ انؼٕائم أكصش فمشاً لاَخفاع دخهٓى انحمٛمٙ ٔػُذ

ٚمههٌٕ يٍ اعرٓلاكٓى نهحى ر٘ انغؼش انًشذفغ ٔٚؼٕػٌٕ رنك انُمض تششاء كًٛح أكثش يٍ انثطاؽا سغى 

اسذفاع أعؼاسْا، لأَٓى ٚؼٛشٌٕ ػهٗ انثطاؽا فٙ انذسجح الأٔنٗ ٔػُذيا ٚشذفغ عؼشْا ٚجذٌٔ أَفغٓى 

  .لاػرمادْى اٌ الاعؼاس عرشذفغ اكصش يؼطشٍٚ ػهٗ صٚادج الإَفاق انُمذ٘ ػهٛٓا نششاء كًٛح يؼُٛح

1- Giffen's Exception: Named after the English economist Robert Giffen, 

who observed that when potato prices rise, low-income families (poor 

households) buy more of them. He explained this phenomenon by noting 



that rising potato prices make these families poorer due to a decrease in 

their real income. When prices rise, they reduce their consumption of 

more expensive meat and compensate for this shortfall by purchasing a 

larger quantity of potatoes, despite their higher prices. This is because 

they primarily rely on potatoes, and when the price increases, they feel 

compelled to spend more money to buy a certain quantity, believing that 

prices will rise further. 

: ٔٚرظم ْزا الاعرصُاء تذخٕل الأغُٛاء انًشذفؼح ذجاِ تؼغ انغهغ انرٙ ذكٌٕ  استثٌاء سلع الوباهاة -2

يٕػٕع ذفاخش أٔ يثاْاج يصم انجٕاْش انصًُٛح ٔالأششٚاخ فؼُذيا ٚشذفغ عؼش ْزِ انغهغ ٚضداد انطهة ػهٛٓا 

 .انًثاْاجيا ُٚخفغ عؼشْا تغثة فمذآَا نؼُظش ٔتانؼكظ ٚمم انطهة ػهٛٓا ػُذ

2- Exception of Veblen Goods: This exception relates to the high incomes 

of the wealthy concerning certain goods that are objects of boasting or 

display, such as precious jewels and antiques. When the prices of these 

goods rise, the demand for them increases; conversely, the demand 

decreases when their prices fall, as they lose their element of prestige. 

ٔٚحظم فٙ حانح انظشٔف غٛش اػرٛادٚح انرٙ ًٚش تٓا الالرظاد فؼُذيا :  استثٌاء عٌصر التىقعاث -3

ٚرٕلغ تؼغ الأفشاد اسذفاع أعؼاس تؼغ انغهغ عٛؤد٘ لنٗ صٚادج انطهة ػهٗ ْزِ انغهغ ٔانخذياخ 

ٕلغ أفشاد انًجرًغ أَٓا عرُخفغ أكصش عٛمههٌٕ انطهة ػهٛٓا ٔٚحذز انؼكظ ػُذيا ذُخفغ الأعؼاس ٔٚر

 لأَٓى ٚرٕلؼٌٕ اَخفاع أعؼاسْا.

3- Exception of Expectations: This occurs in situations where the 

economy faces unusual circumstances. When individuals expect the 

prices of certain goods to rise, it leads to an increase in demand for those 

goods and services. Conversely, if individuals in society anticipate that 

prices will fall further, they will reduce their demand for those goods, 

expecting lower prices in the future. 

 

 

 

 

 



 العىاهل الوحددة للطلب :

:ذرأشش انكًٛح انًطهٕتح يٍ عهؼح يا تؼذد يٍ انؼٕايم ًٚكٍ أجًانٓا فٙ يا ٚهٙ  

Determinants of Demand: The quantity demanded of a good is influenced 

by several factors, which can be summarized as follows: 

يخرهفاً ٔكًا ٚأذٙ ؼح يا ذأشٛشاً ذًاسط الأعؼاس ػهٗ انكًٛاخ انًطهٕتح يٍ عهالأسعار :  -1  

Prices: Prices have a varying effect on the quantities demanded of a good, 

as follows: 

The Price of the Good Itself  سعر السلعت ًفسها : -أ  

                                     Prices of Substitute Goods أسعار السمع البديمة : -ب  

Prices of Complementary Goods  : جـ أسعار السلع الوكولت 

ذرأشش انكًٛح انًطهٕتح يٍ لثم انًغرٓهك تانرغٛشاخ انرٙ ذحظم فٙ دخهّ أٚؼاً، فإرا اسذفغ  الدخل : -2 

نٗ أٌ ٚضٚذ يٍ أَفالّ، أ٘ عرضداد انكًٛح انًطهٕتح يٍ انغهغ، أ٘ أٌ دخم انًغرٓهك فأٌ رنك عٛذفؼّ ل

انؼلالح تٍٛ انذخم ٔانكًٛح انًطهٕتح ْٙ ػلالح ؽشدٚح، ٔتانؼكظ أرا اَخفغ دخم انًغرٓهك فأٌ انكًٛح 

 . انًطهٕتح عرُخفغ، فأٌ انًغرٓهك عٛمهم يٍ ؽهثّ ػهٗ انغهغ ػًٕياً ٔػهٗ تؼغ انغهغ تشكم خاص

2- Income: The quantity demanded by consumers is also affected by 

changes in their income. If a consumer's income rises, it will lead them to 

increase their spending, resulting in a higher quantity demanded for 

goods. This indicates a direct relationship between income and quantity 

demanded. Conversely, if a consumer's income decreases, the quantity 

demanded will fall, as the consumer will reduce their demand for goods 

in general, and for certain goods in particular." 

فإرا ذٕلغ انًغرٓهك أٌ عؼش عهؼح يا عٛشذفغ فأٌ ْزا انرٕلغ عٛذفؼّ لنٗ صٚادج ؽهثّ ػهٛٓا،  التىقعاث: -3

ٔٚحذز انؼكظ أرا يا ذٕلغ تأٌ الأعؼاس عرُخفغ فأَّ ٚمهم ؽهثّ يٍ ْزِ انغهؼح أ٘ أٌ انؼلالح ؽشدٚح 

 تٍٛ انًرغٛشٍٚ.

"3- Expectations: If a consumer expects the price of a certain good to rise, 

this expectation will drive them to increase their demand for it. 



Conversely, if they expect prices to fall, they will reduce their demand for 

that good. Thus, there is a direct relationship between the two variables." 

 

ش سغثح انًغرٓهك فٙ انحظٕل ػهٛٓا ذرأشش انكًٛح انًطهٕتح يٍ عهؼح يؼُٛح ترغٛ تغير ذوق الوستهلك : -4

، ٔٚرى  أٚؼاً. فانًغرٓهك ًٚكٍ أٌ ٚضٚذ يٍ ؽهثّ نغهؼح يؼُٛح تغثة ذغٛش رٔلّ َرٛجح ظٕٓس عهؼح جذٚذج

 انرأشٛش ٔذغٛش أرٔاق انًغرٓهكٍٛ ػٍ ؽشٚك انذػاٚح ٔالإػلاٌ.

4- Changes in Consumer Preferences: The quantity demanded of a 

particular good is also affected by changes in the consumer's desire to 

obtain it. A consumer may increase their demand for a certain good due 

to a shift in taste resulting from the introduction of a new product. 

Consumer preferences can be influenced and changed through advertising 

and promotion. 

يم انًؤششج فٛٓا تانظٕسج انذانٛح ٔفٙ ػٕء يا ذمذو ًٚكٍ انرؼثٛش ػٍ انؼلالح تٍٛ انكًٛح انًطهٕتح ٔانؼٕا

 الاذٛح : 

 

Q = F (P , P1 , Y , T) 

 حٛس أٌ :

 Qانكًٛح انًطهٕتح. : 

 Pعؼش انغهؼح َفغٓا. : 

  0Pأعؼاس انغهغ انثذٚهح ٔانًكًهح. : 

 Yانذخم انُمذ٘. : 

 Tأرٔاق انًغرٓهك. : 

  . م ٔانزٔقأ٘ أٌ انكًٛح انًطهٕتح دانح نغؼش انغهؼح ٔأعؼاس انغهغ الأخشٖ ٔانذخ
 

In light of the above, the relationship between the quantity demanded and 

the influencing factors can be expressed in the following functional form: 

Q = F(P, P1, Y, T) 

Where: 



Quantity demanded: Q Price of the good itself: P Prices of substitute and 

complementary goods: P1 Monetary income: Y Consumer preferences: 

 T This means that the quantity demanded is a function of the price of the 

good, the prices of other goods, income, and consumer preferences. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                 



                   

  

 

 

   


